

PFO9 Irina 2003

5
Eighth Session of the UN Permanent Forum on Indigenous Issues
May 21, 2009
Item 5: Half-day Discussion on the Arctic

Irina Kurilova - Council of Yukagir Elders, Russia

Esteemed Forum Participants!

I am from Russia. I represent the Yukagirs, who have one of the smallest populations of all the Arctic Peoples. Only 1,500 of us remain. I was sent here by the Council of Elders of the Yukagir People in order to speak before this high-level Forum about the problems that trouble my small-sized People.

The process of climate change has different effects in various regions of the world. In the opinion of certain experts, climate change will be beneficial for Russia. And in parts of Siberia it will be as warm as in the Tropics. But for Indigenous Peoples this will have far-ranging consequences. One of the main threats is the change in river flow patterns. The majority of settlements in the North today are located on the shores of a river. In recent years there has been a sharp increase in spring freshets¹; floods have become more common; processes of shore erosion, which cause grave disasters for the population, have accelerated. Today the question has already arisen as to whether to close down or relocate certain settlements. Thus, for example, there is the possibility that my own village-township — the place of collective habitation of my people, the Yukagirs — will close down. And the closing down of our settlement threatens to cause the disappearance of my People. Also, there are new dangers aside from the large material losses caused by the flooding: there is the possibility of washout of animal graveyards holding the remains of livestock that have died of Anthrax over the course of many years, as well as that of the ancient graveyard containing remains of people who have perished in smallpox epidemics or in other plagues.

Climate change has had a serious effect on traditional forms of husbandry of Indigenous Peoples: reindeer herding, fishing, hunting and hunting-related trades. Due to massive snowfalls, a thicker covering of snow forms, making it difficult for reindeer to graze. Changing water patterns have affected the length of the summer season and disturbed autumn fish migrations. Changes occur in the types and quantities of fish; as soil frosts thaw, some fish lakes "go away"; and, due to late ice formation, the season for ice-fishing is sometimes missed. Due to changing routes and periods of migrations of caribou, geese and ducks, many hunters are left without their catch. There is a growing threat to the lives of many hunters, who ride out to the hunt without waiting for sufficient ice thickness. The number of accidents among hunters has increased. But these are only a few of the problems connected with climate change. In actuality the problems are far more numerous.

Here then are my proposals to the Permanent Forum. Because:

1. natural disasters (hurricanes, floods, storms, droughts, etc.) are becoming ever more catastrophic each year and some countries are already unable to address these problems on their own;
2. within only a few years from now, it may be necessary to relocate the populations not only of individual settlements but also of entire regions and even of countries (the Seychelles, the Maldives, and others); and

¹ Translator's note: This is a kind of flash flood resulting from melting snow in freshwater streams.

3. climate change leads to the loss of traditional lands and a change in the lifestyle of many members of Indigenous Peoples;

I propose the following:

1. creation of a global foundation for minimizing the consequences and adaptations experienced by Peoples due to climate change;

2. the full participation of Indigenous Peoples in international discussions and decision-making processes concerning issues connected with global climate change; and

3. addressing countries regarding acknowledging the fact of climate change and instituting national programs for diminishing the consequences and adaptations experienced by Peoples due to climate change.

Finding a solution for problems associated with climate change is a question of the fate of Indigenous Peoples, a question of their life or death. Thank you!

Item 5 : Arctic

AF09irina2009

**8 сессия Постоянного Форума ООН по вопросам коренных народов
мая 2009**

Ирина Курилова - Совет старейшин юкагиров (Council of the Yukagir Elders) Россия

Уважаемые участники форума!

Я из России, представляю один из самых малочисленных народов Арктики – юкагиров. Нас осталось всего 1500 человек. Меня направил сюда Совет старейшин юкагирского народа, чтобы я рассказала на таком высоком форуме о проблемах, которые волнуют мой маленький народ.

В разных регионах мира процесс изменения климата оказывает различное воздействие. По мнению отдельных экспертов для России изменение климата будет благоприятным. И в районах Сибири будет тепло как в тропиках. Однако для коренных народов это будет иметь далеко идущие последствия. Одной из главных угроз является изменение водного режима рек. Большинство современных населенных пунктов на Севере располагаются на берегах рек. В последние годы резко усилились весенние паводки, участились наводнения, ускорились процессы размыва берегов, которые приносят большие бедствия населению. Сегодня уже стоит вопрос закрытия или переноса некоторых населенных пунктов. Так, например, стоит вопрос о закрытии моего родного поселка - месте компактного проживания моего народа – юкагиров. А закрытие поселка грозит исчезновением моего народа. Также помимо больших материальных потерь появились новые угрозы - есть вероятность размыва могильников скота, умерших много лет от сибирской язвы, и старинного кладбища с погребениями людей, погибших от эпидемий чумы и оспы.

Сильное влияние изменение климата оказывает на традиционные отрасли хозяйства коренных народов: оленеводство, рыболовство, охотпромысел. Из-за обильных снегопадов образуется более глубокий снежный покров, создающий трудности оленям добыть себе корм. С изменением водного режима нарушаются сроки летнего и осеннего хода рыб, происходит изменение состава и численности рыб, с оттаиванием мерзлоты «уходят» некоторые рыбные озера, из-за позднего ледостава иногда упускается подледный лов рыбы. Из-за смены маршрутов и сроков миграций диких оленей, гусей, уток многие охотники остаются без добычи. Растет угроза жизни многих охотников, выезжающих на охоту, не дождавшись достаточной толщины льда. Увеличилось число несчастных случаев среди охотников. Но это только некоторые проблемы, связанные с изменением климата. На самом деле проблем много больше.

И вот мои предложения для Постоянного форума. В связи с тем:

1. Стихийные бедствия (ураганы, наводнения, штормы, засухи, т.д.) с каждым годом приобретают все более катастрофический характер, некоторые страны уже не в состоянии в одиночку решить эти проблемы;
2. Встают вопросы переселения в ближайшие годы не только населенных пунктов, но уже и целых регионов, и даже стран (Сейшельские о-ва, Мальдивы и др.);
3. Изменение климата приводит к потере традиционных земель и изменению образа жизни многих представителей коренных народов,

Предлагаю поставить вопрос:

1. О создании глобального фонда по минимизации последствий и адаптации народов к изменению климата.
2. О полном участии коренных народов в международных процессах обсуждения вопросов и принятия решений, касающихся глобального изменения климата;
3. Обратиться к странам о признании факта изменения климата и принятии национальных программ по уменьшению последствий и адаптации народов к изменению климата.

Решение проблем, связанных с изменением климата – это вопрос судьбы коренных народов, вопрос их жизни и смерти. Спасибо!